
1 
 

 
 
 
 
 

Haarlem, 31 augustus 2015 
 
 
Aan de leden van de Gemeenteraad Haarlem 
 
Betreft: 
Onze reactie op het Duurzaamheidsprogramma 2015-2019 
 
 
Geachte Raadsleden, 
 
Vol verwachting hebben wij het Duurzaamheidsprogramma 2015-2019 gelezen. Wat er in 
staat is niet verkeerd, maar wij hadden meer gehoopt. Dit willen wij toelichten. 
 
Wij willen aangeven wat wij van een Duurzaamheidsprogramma anno 2015 zouden 
verwachten en ook hebben wij een aantal concrete suggesties die wij graag aan de 
gemeenteraad willen meegeven. Natuurlijk hebben wij als Platform ook een eigen rol en 
verantwoordelijkheid om bij te dragen aan een groener Haarlem en daar mag u ons ook op 
aanspreken. 
 
Visie 
Als motto voor het Duurzaamheidsprogramma heeft het College gekozen voor de wijze 
woorden van mevrouw Brundtland in 1987. Iedereen kent ze, maar weten we ook nog de 
achtergrond? 
Ik citeer uit Wikipedia: 

“Het Brundtland-rapport is de naam waaronder het rapport Our common future uit 
1987 bekend is geworden. Het rapport is geschreven door de World Commission on 
Environment and Development (WCED). De populaire naam verwijst naar de 
voorzitster van de commissie, de toenmalige Noorse premier Gro Harlem Brundtland. 
De belangrijkste conclusie van het rapport was dat de belangrijkste mondiale 
milieuproblemen het gevolg waren van de armoede in het ene deel van de wereld, en 
de niet-duurzame consumptie en productie van het andere deel van de wereld. Het 
rapport riep voor het eerst op tot duurzame ontwikkeling. Dit werd gedefinieerd als: 
"een ontwikkeling die tegemoetkomt aan de noden van het heden, zonder de 
mogelijkheden van toekomstige generaties om in hun behoeften te voorzien in het 
gedrang te brengen". 

Als je alleen die laatste definitie gebruikt, zonder de achtergronden van het rapport te 
kennen, dan klinkt het braaf en vaag. Niemand kan zich hier een buil aan vallen. Mevrouw 
Brundtland heeft deze onschuldige formulering bedacht om te zorgen dat zoveel mogelijk 
landen zich achter het rapport zouden scharen, een slimme, strategische keuze. Maar de 
conclusie liegt er niet om: onze milieuproblemen zijn het gevolg van de armoede in het ene 
deel van de wereld en de niet-duurzame consumptie en productie van het andere deel van 
de wereld. Dat weten we dus al 28 jaar en waar staan we nu? Wij wonen in een van de 
mooiste steden van Nederland met een goed welvaartsniveau. Onze ambitie om een 
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duurzame stad te worden mag wel met iets meer vuur en meer urgentie geformuleerd 
worden, dachten wij. 
 
Ons uitgangspunt is: “Zorg voor de aarde, zorg voor elkaar en maak een eerlijke verdeling 
van wat de aarde opbrengt.” 
De circulaire economie hanteert dezelfde uitgangspunten. Alles wat wij onttrekken aan de 
aarde aan grondstoffen en energie, willen wij op de een of andere wijze weer aan de aarde 
teruggeven, zodat wij onze bronnen niet uitputten. De zorg voor elkaar en het “eerlijk delen” 
is niet alleen een nobel streven, maar ook een harde noodzaak om te overleven. 
Als mensen in een postindustriële wereld moeten wij onszelf er aan herinneren dat wij deel 
uitmaken van de natuur. De aarde is één groot ecosysteem waar wij onderdeel van zijn. 
Onze generatie is er in geslaagd zoveel afvalstoffen en uitlaatgassen te produceren, dat wij 
onze dampkring vervuilen en de temperatuur in een snel tempo doen stijgen. Met alle 
gevolgen van dien. 
Deze ontwikkeling moeten wij snel stoppen en ombuigen om het klimaat te stabiliseren en de 
leefbaarheid van de aarde te bewaren. 
Haarlem wil als stad niet achter de feiten aanlopen, de gemeente wil op alle beleidsterreinen 
alle acties toetsen. Activiteiten die bijdragen aan de opwarming van de aarde moeten 
beperkt en afgeschaft worden, activiteiten die bijdragen aan de goede balans van people, 
planet en profit moeten niet alleen gestimuleerd worden, dit moet de norm zijn. 
 
Deze stellingname missen wij een beetje in de inleiding van het Programma. 
 
Integraal beleid 
Integraal is een suggestieve term: “we hebben overzicht, we zien de onderlinge verbanden, 
het is ingewikkeld, maar alles in onder controle”. Als dat waar is, dan is alles wat je doet 
ondersteunend aan elkaar. Toch zien wij in het Programma een hele reeks van activiteiten 
opgesomd, alleen wij zien niet de onderlinge verbanden en effecten. 
 
Nul-meting 
De gemeente heeft sinds 2007 milieubeleid en ecologisch beleid uitgebreid en onder de 
noemer gebracht van duurzaamheidsbeleid. De afgelopen jaren zijn het Duurzaamheids-
programma en de Duurzaamheidsmonitor bijna routine geworden. Zo wordt het ook 
gepresenteerd in dit Programma. “We zijn al goed bezig, we gaan hier gewoon mee door”. 
Toch hebben wij behoefte aan een markeringspunt: waar staan we nu, hoe ver zijn we 
gevorderd, waar willen we over 4 jaar staan? 
De CO2-monitor wordt gehanteerd. Per onderdeel zijn er wel streefdoelen (zoals: 10% 
minder CO2 uitstoot in 2019), maar er staat niet bij hoeveel CO2 uitstoot de afgelopen 4 jaar 
is verminderd en hoe de gemeente dan denkt in 2030 op nul uit te komen. Want elke 
volgende 10% wordt moeilijker, dat voelt iedereen aankomen. 
 
Topprioriteiten 
Nogmaals dank voor dit overzicht in Bijlage 1. Dit geeft wel snel inzicht in de hoofdzaken 
waar de gemeente zich op wil richten. Alleen ontbreekt dan weer een onderbouwing: 
waarom gekozen voor DEZE prioriteiten en niet voor andere. 
 
Commissie Beheer 
In de vergadering van 27 augustus 2015 zijn vele kritische kanttekeningen geplaatst en 
vragen gesteld. Platform Haarlem Groener wil zich niet identificeren met één politieke 
richting of partij. Wij zijn blij dat vanuit allerlei gezichtspunten naar het duurzaamheidsbeleid 
wordt gekeken. Er waren veel tevreden geluiden, er waren ook veel vragen en 
verbetervoorstellen. Wij zijn verbaasd dat de Commissie dan toch voorstelt het Programma 
Duurzaamheid als hamerstuk naar de Raad te sturen. Met stemverklaring. Dat komt er op 
neer dat ondanks alle kritische vragen het College toch gewoon door kan gaan op basis van 



3 
 

dit programma. Wij kunnen alleen maar hopen dat de voorgestelde aanvullingen en 
verbeteringen door het College welwillend worden gewogen en meegenomen. 
 
Opmerkingen en verbeterpunten van Platform Haarlem Groener 

 Wij zijn blij, maar ook verbaasd, dat de gemeente het Duurzaamheidscentrum verder 
gaat uitbouwen (hoofdstuk 5). Volgens ons is het Duurzaamheidscentrum nog steeds 
een mooie droom van heel veel mensen, maar wordt dit nog niet concreet opgepakt. 
Wij hopen en verwachten dat wanneer de Haarlemmer Kweektuin zijn doorstart heeft 
gemaakt, dit centrum wel van de grond zal komen als een initiatief van diverse 
burgers en bedrijven. Of neemt de gemeente zelf de oprichting van dit centrum ter 
hand? Ook goed, maar waar wacht de gemeente dan nog op? Waarom is het er dan 
niet al lang? Of wordt de naambordje van het NME veranderd in 
“Duurzaamheidscentrum”. Waarom wisten wij dit dan niet? Is het 
Duurzaamheidscentrum een verlengstuk van de Groene Mug, of een partner of hoe 
ziet de gemeente dat? 

 Wij zijn dan ook verbaasd dat als topprioriteit wordt gesteld dat in 2019 iedereen 
(90%) in Haarlem het Duurzaamheidscentrum moet kennen… Het is er nog niet en 
het moet zich in 2019 al bewezen hebben? En wat is de prioriteit van 
naamsbekendheid. 

 Als alternatief streefdoel stellen wij voor dat in 2019 90% van de Haarlemmers aan 
kinderen kan uitleggen wat de ecologische voetafdruk is en hoe hij of zij werkt aan de 
verbetering hiervan. Wij denken dat 90% van de kinderen, na de lessen van het 
NME, dit nu al aan de ouders kan uitleggen, maar deze kennis moet ook bij de 
oudere generaties tussen de oren komen. 

 Ecologie en groen bevorderen, deze prioriteit delen wij natuurlijk van harte. Wij 
maken ons zorgen dat de gemeente zelf geen stadsecoloog meer in dienst heeft om 
hier leiding aan te geven. Alle groenbeheer is uitbesteed aan derden, met name 
Spaarnelanden. Ecologische scholing, coaching en instructie aan het personeel van 
Spaarnelanden zal dan toch wel contractueel zijn vastgelegd? Of hebben wij het mis? 

 Acties als Steenbreek of Tegel eruit, groen erin hebben uiteraard onze steun. Gaat 
gemeente Haarlem een dergelijke actie oppakken en coördineren? Dan zullen er ook 
voldoende middelen voor vrijgemaakt moeten worden. Platform Haarlem Groener zou 
als trekker van zo’n campagne kunnen fungeren, maar ook dan zal er een budget 
moeten zijn voor een professionele coördinator, want met alleen vrijwilligerswerk kun 
je niet verwachten dat tweederde van de Haarlemmers in 2019 bekend is met het 
belang van minder verharding. Dat de gemeente tevreden is als er in een derde van 
de wijken en buurten een lokaal initiatief te bespeuren is, vinden wij dan weer wat 
weinig… Dat dit onderdeel geen topprioriteit heeft gekregen, stemt ons niet vrolijk. 
Tenzij het kan worden gerekend onder het Onderzoek klimaatbestendige stad en de 
preventie van hittestress en waterstress. 

 Wij zijn vereerd dat ons spandoek STADSLANDBOUW de voorpagina van het 
Programma mag sieren. Daarom verbaast het ons dat stadslandbouw nergens in het 
programma terug te vinden is. 
Terwijl gezond voedsel en een duurzame voedselvoorziening en een goede kwaliteit 
van voedsel door steeds meer mensen belangrijk worden gevonden. Slow Food 
bloeit in Haarlem. De Nieuwe Akker heeft ca 700 vaste deelnemers die 40 weken per 
jaar oogsten van hun biologisch dynamische tuinen en tientallen zo niet honderden 
Haarlemmers hebben zich geabonneerd op een wekelijkse krat met biologisch 
geteelde groenten van Beebox of van het Haarlemse Voedselcollectief. Tel daar nog 
bij enkele honderden volkstuinders en doetuinders en een handvol buurtmoestuinen, 
een onbekend aantal particuliere moestuiniers en het is duidelijk dat de kleinschalige 
stadslandbouw in Haarlem zich mag verheugen in de intensieve betrokkenheid van 
een grote groep mensen. Bovendien kent Haarlem een rijk aanbod aan goede cafés 
en restaurants die zich steeds meer profileren met biologische producten en 
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vegetarische maaltijden. Haarlem Culinair is elk jaar een succes. Proefpark Haarlem 
gaat het helemaal maken. 
Toch vormen de ecologische boeren en tuinders nog een kleine minderheid die 
moeten knokken voor een plek in de markt. Wij pleiten ervoor dat gemeente Haarlem, 
samen met de provincie Noord-Holland en met de agro-ecologische sector 
systematische ondersteuning biedt aan bedrijven die zich toeleggen op ecologische 
productiemethoden in de land- en tuinbouw, op korte lijnen tussen producent en 
consument, zodat wij allemaal gezond en betaalbaar eten op ons bord kunnen 
krijgen, zonder kunstmest, zonder gif en uit eigen land. 

 
Samen met u willen wij werken aan een duurzamer Haarlem. 
 
 
 
Met vriendelijke groet, 
 
 
Truus Boerma 
 

 
 
Voorzitter 
Stichting Platform Haarlem Groener 
www.haarlemgroener.nl 
info@haarlemgroener.nl 
FB Platform Haarlem Groener 
06 13219701 
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